
هر چند كه در تمام طول اين س�ال ها گفته 
مي ش�د دانش�گاه آزاد اس�امي بر اساس 
احس�اس نياز مردم تشكيل مي شود و هيچ 
كار اقتصادي به نفع فرد يا گروهي در جريان 
نيست، اما متأسفانه شاهديم اين دانشگاه به 
جاي يك مركز علمي به يك بنگاه اقتصادي 
تبديل شده است كه خروجي آن فعاليت هاي 
غير علمي اس�ت. ب�ا جايگزين�ي علي اكبر 
ولايتي در رياست هيئت امناي دانشگاه آزاد، 
خيلي ها اميد بسته اند تا حواشي هميشگي 
موج�ود در اين دانش�گاه بالاخ�ره به نقطه 
پايان برس�د، امري كه تحقق آن با ضرورت 
تغييرات اساسي به ويژه در سطوح مديريتي 
بالا بيش از هر زمان ديگري احساس مي شود. 
دانش��گاه آزاد اس��امي به عنوان ي��ك ارگان 
آموزشي با هدف ارتقاي سطح علمي و آموزشي 
كشور و تربيت دانش��جويان متعهد، متدين و 
متخصص تأسيس شد، اما سال هاي متمادي 
است كه خروجي از اين دانشگاه، خاف اهداف 

اوليه تأسيس اين دانشگاه را نشان مي دهد. 
هزينه هاي اين دانشگاه به جاي نخبه پروري و 
كمك به پيشرفت نهضت علمي كشور، صرف 
مواردي صرفاً سياسي توس��ط جرياني خاص 
مي شود كه به جاي توجه به رويكرد علمي و نگاه 
دانشجو مدارانه، علم  مدارانه و شايسته  سالارانه 
نگاه سياس��ي خاصي به اين دانشگاه داشته  اند 
كه دخالت در انتخابات و اس��تفاده از امكانات 
دانش��گاه به نفع پيش��برد مقاصد شخصي به 
نفع جريان منتس��ب به خود، بخش��ي از اين 

فعاليت هاي سياسي است. 
  بنگاه اقتصادي با ركود در رشد علمي 

افزاي��ش بي رويه ش��هريه ها، رش��د بي قاعده 

واحدهاي دانش��گاهي و افزايش رشته محل ها 
از اين مركز علمي يك بنگاه اقتصادي ساخته 
كه رشد علمي آن را با ركود قابل توجهي مواجه 

كرده است. 
راه اندازي چندين و چند كد رشته بدون مجوز 
از جمله مشكات دانشگاه آزاد در حوزه آموزش 
عالي و تحصيات تكميلي است كه به ويژه در 
سال هاي اخير مورد نقد واقع شده است. به رغم 
دريافت هزينه بالا از دانشجو همچنان صحبت 
از ورشكس��تگي مالي و جمع ك��ردن واحدها 
است و همچنين خدماتي را كه به دانشجويان 
تحصيات تكميلي مي دهند در حد دانشجوي 
كارشناسي است، اما در مقابل هم خبرهايي از 
احداث هاي غير ضروري و ميلياردي براي افراد 

خاص مي شنويم. 
  ساخت تله كابين در دانشگاه آزاد براي 

استفاده افراد خاص
به گفته يك��ي از نمايندگان مجلس ش��وراي 
اس��امي اخيراً در يكي از واحدهاي دانش��گاه 
آزاد در ش��مال تهران تله كابين با هزينه بسيار 
بالا احداث شده كه افراد خاصي از آن استفاده 

مي كنند. 
اين در حالي اس��ت كه اين دانشگاه تقريباً 40 
درصد از دانشجويان دانشگاه هاي كشور را در 
برگرفته اس��ت و هزينه هاي بالاي تحصيات 
در مقاط��ع مختلف اين دانش��گاه ب��ه ويژه در 
مقاطع ارش��د و دكتري حجم ب��الاي گردش 
مالي و هزينه هايي را نشان مي دهد كه از جيب 
دانشجويان دريافت خواهد شد، اما در مقابل به 
لحاظ علمي خروجي متناسبي ديده نمي شود. 
جبار كوچكي ن��ژاد، نماينده مجلس ش��وراي 
اسامي نيز روز گذشته با اش��اره به انحرافات 

در حوزه مالي دانش��گاه آزاد گفت: در تحقيق 
و تفحصي كه در س��ال هاي گذشته از دانشگاه 
آزاد داشتيم، نتيجه اين بود كه در حوزه مالي 
اين دانش��گاه انحرافاتي وجود داشت و برخي 
مناقصات در اين دانشگاه بر اساس قانون انجام 

نمي شد كه اين مسائل گزارش داده شد. 
وي در زمينه توسعه بي رويه تحصيات تكميلي 
در دانش��گاه آزاد اظهار داش��ت: در چند سال 
گذش��ته دانش��گاه آزاد به يكباره ظرفيت هاي 
مقاطع كارشناسي ارش��د و دكتري را افزايش 
داد و اعتقاد داشت كه اين ظرفيت ها به دولت 

كمك مي كند. 
  بي توجهي به شايسته سالاري

در بيان مشكات موجود در دانشگاه آزاد بايد 
گفت كه اين نهاد آموزشي مملو از اقداماتي بوده 
كه مورد انتقاد واقع شده است. يكي ديگر از اين 
مش��كات جذب افراد داراي چهره سياسي به 
عنوان هيئت علمي تمام وقت در بدنه اس��اتيد 
اس��ت، چنانچه گويي وجهه علمي و تخصصي 

تأثيري در جذب افراد در اين دانشگاه ندارد. 
به بيان جزئي تر سيستم جذب و ارتقاي اساتيد 
و نيروه��اي اصل��ي هيئت علم��ي و مديريتي 
دانشگاه آزاد معضلي است كه بي توجهي به امر 
»شايسته  سالاري« را در روند آن نشان مي دهد 
و آن چيزي كه به اين دانشگاه بيش از هر چيز 
لطمه وارد كرده، حاكميت مناس��بات ديگري 
غير از مناسبات علمي و شايسته  سالارانه بر نظام 

جذب دانشگاه آزاد بوده است. 
  دخال�ت اثب�ات ش�ده در فعاليت هاي 

سياسي 
يكي ديگر از حاشيه هاي پررنگ دانشگاه آزاد، 
دخالت اثبات ش��ده اين نه��اد در فعاليت هاي 

سياس��ي بود، به صورتي كه اس��تفاده مديران 
ارشد از امكانات عمومي براي تبليغات انتخاباتي 
به سود شخصي يا كانديداهاي موردنظر مديران 
ارشد در گزارش��ات تحقيق و تفحص مجلس 
شوراي اسامي از دانشگاه آزاد، نيز اشاره شده 
بود. مديراني ك��ه دريافت حقوق ب��الاي آنها 
مورد انتقاد قرار گرفته بود و در برخي موارد، از 
دريافت هاي 30، 40 تا 100 ميليوني مداركي 

موجود بوده است. 
مصداق ه��اي ديگ��ري مبن��ي ب��ر باش��گاه 
سياسي شدن دانشگاه آزاد در برهه هاي مختلف 
را نشان مي دهد كه گويي فضاي دانشگاه را به 
خانه احزاب تبديل كرده است، چنانچه عده اي 
با حضور در فضاي دانشگاهي سروصدايي ايجاد 
مي كنند و حرف هاي خود را مي زنند و در آخر 
تش��كل هاي انقابي را با فش��ارهاي سياسي و 
حمايت نكردن منزوي مي كنند. موضوعي كه 
همواره مورد نقد تش��كل هاي انقابي نيز واقع 

شده است. 
اينچنين است كه دانشگاه آزاد با فاصله معنادار 
از اهداف تأس��يس خ��ود، با افزايش ش��هريه، 
اضافه كردن رش��ته هاي بدون مج��وز و اتخاذ 
رويكردهاي سياسي به نفع جريان خاص عاوه 
بر سرگرداني دانشجويان، پيشبرد نهضت علمي 
كش��ور را به جهت مخالف س��وق داد و وجهه 
علمي خود را هر روز بيشتر از قبل تخريب كرد، 
تا جايي كه ايجاد صدمات جبران ناپذير به آينده 

علمي كشور ميسور شد. 
پر واضح است حركت خاف جهت مركز بزرگ 
علمي اهداف عالي��ه آن را تحت الش��عاع قرار 
مي دهد و به دنبال آن افت كيفيت آموزشي دور 

از ذهن نيست. 
  اميد به هدايت دانشگاه آزاد در مسير 

تحول علمي 
با انتصاب علي اكبر ولايتي در هيئت مؤسس و 
هيئت  امناي دانشگاه آزاد بالاخره هيئت امناي 
اين دانشگاه از حياط خلوت يك خاندان و جناح 
سياسي خاص خارج شد و انتظار نخبگان علمي 
و كارشناسان بدين سمت سوق يافت كه اقدامي 
جدي در راس��تاي تحول در مديريت دانشگاه 
آزاد صورت گيرد و اين دانشگاه در مسير تحول 

علمي هدايت و رهبري شود. 
س��نگ اندازي بر س��ر راه فعاليت دانشجويان 
انقابي و سنگ اندازي بر س��ر راه تشكل هاي 
دانشجويي انقابي از موارد مهمي بود كه پس از 
انتصاب ولايتي به رياست هيئت امناي دانشگاه 
آزاد، شوراي هماهنگي بسيج دانشجويي سراسر 
كشور، در نامه اي به رهبر فرزانه انقاب مطرح 
و به رنج خود نسبت به حاكميت جرياني خاص 

در اين دانشگاه صراحتاً اشاره كردند. 
وج��ود جريان��ي خ��اص در دانش��گاه آزاد با 
سابقه اي طولاني كه تغيير در شاكله مديريتي 
اين دانش��گاه را بيش از هر چيز فرياد مي زند؛ 
چراكه مديريت در دانش��گاه آزاد عاوه بر نياز 
به ثبات علمي، به ثبات سياسي نيز نياز دارد تا 
در مواردي كه تحت فشارهاي سياسي از سوي 
جريانات خ��اص قرار مي گيرد، ق��ادر به اتخاذ 

تصميمي مناسب باشد. 

| روزنامه جوان |  ش��ماره 5071

884984403سرويس اجتماعي 88498440سرويس اجتماعي

| 24  رج��ب 1438   | ارديبهش��ت 1396     ش��نبه 2 

   دبيركل جمعيت هال احم��ر بر ضرورت به روز ب��ودن تجهيزات و 
امكانات عملياتي و امدادي تأكيد كرد و گفت: بهترين تجهيزات دنيا را 

شناسايي كرده ايم و در روزهاي آينده براي خريد آنها اقدام مي كنيم. 
   مدير واحد صدور آرم س��ازمان ترافيك گفت: از فردا آرم هاي قديم 
طرح ترافيك فاقد اعتبار اس��ت و بايد خودروها ب��راي ورود به محدوده 

ترافيك آرم طرح ترافيك سال ۹۶ را داشته باشند. 
   رئيس دانشكده مهندسي آب دانشگاه ملبورن با بيان اينكه درياچه 
اروميه به عنوان پايلوت براي مركز مشترك آب ايران و استراليا انتخاب 

شده گفت: اين مركز محورهاي فعاليت خود را گسترش خواهد داد. 
   معصومه آباد، رئيس كميته ايمني وجود شوراياران به ويژه در سنوات 
اخير به عنوان تس��هيل گر در ارتباط مردم و مسئولان شهري منجر به 
مشاركت بهتر مردم در موضوعات محلي و ارتقاي مطالبات مردمي شده 
است، هر چند هنوز هم تا دس��تيابي به جايگاه واقعي اين نهاد مردمي 

فاصله زيادي داريم. 
   رئيس انجمن صنفي امداد خودرويي كشور با بيان اينكه ورود عوامل 
دولتي به صنف امداد خودرويي غيرقانوني است، گفت: متأسفانه كانون 
جهانگردي و اتومبيلراني كه س��ازماني دولتي و زيرنظر سازمان ميراث 

فرهنگي و گردشگري است، به اين حوزه ورود غيرقانوني كرده است. 
   اگر سازندگان يك هتل در حال ساخت در حريم رودخانه جاجرود در 
منطقه زردبند تهران، اقدام به احداث تأسيساتي براي جمع آوري كامل 
فاضاب و انتقال آن به نقطه اي ديگر نكنند، نتيجه اي جز ورود فاضاب 

اين هتل به منابع آب شرب تهران در پي ندارد. 
   10 ش��ركت دانش بنيان ايران��ي در قالب پاويون اي��ران به معرفي 
محصولات خود در حوزه تجهيزات آزمايشگاهي در نمايشگاه »عرب لب« 
پرداختند. »عرب لب« يكي از شناخته شده ترين نمايشگاه هاي منطقه و 
جهان در حوزه تجهيزات آزمايش��گاهي است كه هر سال ميزبان تعداد 

زيادي بازديد كننده از سراسر دنياست. 
   عضو كميسيون آموزش مجلس گفت: ميزان جذب دانشجويان مقطع 
دكتراي دانشگاه آزاد نبايد بي حساب و كتاب باشد و انتظار داريم دكتر 

ولايتي ساماندهي اين مقطع را در اولويت برنامه هاي خود قرار دهد. 
   ميزان فرار آب از سد لار در طول يكس��ال رقمي بين ۲۲0 ميليون 
مترمكعب تا ۲۵0 ميليون مترمكعب آب شيرين را شامل مي شود كه رقم 
بسيار بزرگي است. هيچ سدي در دنيا تاكنون اين ميزان فرار آب نداشته و 

در اين خصوص سد لار ركورد فرار آب را در دنيا از آن خود كرده است. 
   مدير كل دفتر سامت جمعيت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت 
گفت: يكي از برنامه ها پيشگيري كامل از مرگ قابل اجتناب مادر، نوزاد 

و كودكان زير يكسال تا 13 سال آينده است. 
   معاون رفاه اجتماعي وزارت تع��اون، كار و رفاه اجتماعي گفت: طي 

سال 13۹۵ فرزندخواندگي در استان تهران 34 درصد افزايش يافت. 
   رئيس مركز تحقيقات تكنولوژي بهداش��ت محيط دانش��گاه علوم 
پزشكي ايران با اشاره به عوارض گريزناپذير زندگي ماشيني امروزي كه 
مردم را به سمت كم تحركي، چاقي و افزايش ابتا به بيماري ها سوق داده 
است، بر لزوم پيشگيري از اين عوارض از طريق ورزش به ويژه ورزش هاي 

گروهي تأكيد كرد. 
   محمد وحدتي هان، عضو كميس��يون اجتماعي مجلس اهتمام به 
حل مسائلي چون بيكاري و اعتياد در كاهش طاق مؤثر است، ولي براي 
افرادي كه مش��كات مالي، معضل اعتياد و بي��كاري ندارند، اما درگير 
معضل طاق مي ش��وند، اثري نخواهد داش��ت. به همين دليل اهميت 

فرهنگسازي را در مسئله طاق از همه عوامل ديگر بيشتر مي دانم. 

5 سؤال درباره يك سند غيرشرعي
بعد از اينكه دبير كل كميس��يون عالي يونس��كو در ايران اق��رار كرد كه 
بخش هايي از س��ند ۲030 با منافع و ارزش هاي ايران تض��اد دارد، وزير 
آموزش و پرورش هم اعتراف كرد »در سند ۲030 مواردي وجود دارد كه از 

نظر شرعي و عرفي داراي اشكال است و البته اجرا نخواهد شد.«
البته جاي ش��كر دارد بعد از ابراز بي اطاعي وزير علوم ب��ه عنوان يكي از 
ش��اخه هاي اجرايي در كارگروه اجرايي ۲030 از مغايرت هاي اين سند با 
منافع و ارزش هاي ايران، حداقل وزي��ر آموزش و پرورش صداقت به خرج 
داده و بالاخره معترف به اين امر شده است.  آقاي وزير بيان داشته است كه 
اجراي سند ۲030 در كشور ما در قالب سند تحول است و چيزي خارج از 
آن اجرا نمي شود. در ادامه هم خود به طرح سؤالي كه دور از ذهن نيست، 
جواب داده و گفته ا س��ت »ممكن است، اين س��ؤال در ذهن افراد متبادر 
شود،  اگر مفاد سند ۲030 همان مواردي اس��ت كه در سند تحول وجود 

دارد،  پس چه لزومي بر اجراي مفاد آن است؟!«
سؤال اول: اكنون بايد پرس��يد، آنچه در اسناد بالادس��تي نظام با توجه 
به ديدگاه هاي اس��امي و مصالح ملي تدوين ش��ده از قبيل ذكر نكردن 
مفاهيمي چون اعتقاد به خدا، وحي، معاد، نب��وت و امامت، رهبري نظام 
اسامي و ولايت فقيه، آزادي توأم با مس��ئوليت در برابر خدا، ارزش هاي 
انقاب، حمايت از مس��تضعفان جهان، مبارزه با استكبار، مصاديق تقواي 
الهي، جهاد، امر به معروف و نهي از منكر، تولي و تبري، عفت، شجاعت، همه 
مباحثي كه به حفظ عزت و اقتدار نظام اسامي مربوط است، انسجام ملي، 
بيان تكاليف ديني، توجه به تمدن اس��امي � ايراني، آرماني بودن جامعه 
عدل مهدوي، خدا محوري نه انس��ان محوري، اهميت پاكدامني و ازدواج، 
استحكام خانواده، ارزش ها، نقش ها و مسئوليت هاي جنسيتي )دختران 
– پسران(، عدالت، قناعت و انضباط مالي و پرهيز از اسراف، معاش حال، 
توجه به طبيعت به عنوان امانت اله��ي، مرزهاي حال و حرام در رفتارها، 
بزرگداشت ايام الله، تعظيم مجالس و اماكن مذهبي، انس با دعا و توسل و 
آموزش قرآن چگونه مي تواند در سندي كه مبناي تفكر آن ليبراليستي و 

در تضاد با تفكر اسامي است، آورده شده باشد؟
سؤال دوم: قالب اجراي اين سند را در قالب سند تحول عنوان مي كنيد 
اما كجاي س��ند تحول، دولت موظف ش��ده اس��ت به طور مس��تمر و با 
فاصله هاي كوتاه، تمامي اطاعات آموزشي از حيث منابع، محتواها، افراد 
آموزش دهنده و آموزش گيرنده و مكان هاي آموزش��ي را به سازمان ملل 
ارائه كند ؟ موضوعي كه از محتويات س��ند ۲030 بوده و به صورت آشكار 
اطاعات دقيق به س��ازمان ملل و از آن طريق به امريكا و مراكز براندازي 

نظام ارائه كردن است. 
سؤال سوم: طبق تصويب نامه هيئت وزيران، هماهنگي و ارائه راهكارهاي 
تحقق اهداف و تعهدات آموزش ۲030 همس��و با اهداف و تعهدات برنامه 
اهداف توسعه پايدار تعريف شده است. اهداف توسعه پايدار )سال ۲01۵( 
متني است كه برخاف اهداف توسعه هزاره كه بيشتر جنبه بيانيه داشته، 
اتفاقاً به شدت تعهدآور بوده و رؤس��اي دولت ها را ملزم به اقدام عملي در 
كشور خويش مي كند. پس چگونه ش��ما مي گوييد، اجراي سند ۲030، 

توصيه اي است و هيچ كشوري متعهد به اجراي مفاد آن نيست ؟!
سؤال چهارم: كجاي دنيا كارگروهي براي اجراي يك سند با حضور بيش 
از ۲0 نفر از مسئولان دستگاه هاي اجرايي )معاونين وزراي علوم، بهداشت، 
آموزش و پرورش، كش��ور، معاون رئيس جمهور در امور زن��ان و خانواده، 
دبير مرجع ملي كنوانس��يون حقوق كودك از جانب وزير دادگس��تري، 
معاون صداوسيما، رئيس بهزيستي و رئيس دانشگاه فرهنگيان( تشكيل 
مي ش��ود و بعد از آن مغايرت هاي سند مذكور به س��مع و نظر مسئولان 

مربوطه مي رسد؟
سؤال پنجم: مگر ش��ما خود تهيه و تدوين س��ند ملي آموزش ۲030 را 
اقدامي شايسته و حركت سترگ تحت عنوان » به سوي آموزش و يادگيري 
مادام العمر با كيفيت، برابر و فراگير براي همه« معرفي نكرده بوديد، پس 
چگونه برخي دستگاه ها فعالانه مشغول برنامه ريزي براي تحقق كامل يك 
سندي در سطوح ملي و استاني هس��تند كه از نظر شرعي و عرفي داراي 

اشكال است؟

از تله كابين اختصاصي تا تبديل دانشگاه به بنگاه مالي و باشگاه سياسي

شهريه هاي گزاف دريافتي از دانشجويان دانشگاه آزاد در زمينه هاي غيرضروري و اختصاصي خرج مي شود؛ تحول در 
سطوح بالاي مديريتي اين دانشگاه بيش از هر زمان ديگري احساس مي  شود

مصائب بي پايان دانشگاه آزاد اسلامي

رئيس سازمان مدارس غير دولتي:

 ذهن دانش آموزان سر كلاس
 در شبكه هاي اجتماعي است

مش�اركت هاي  و  غيردولت�ي  م�دارس  س�ازمان  رئي�س 
مردم�ي گف�ت: ام�روزه دانش آم�وزان در كاس مي نش�ينند 
و ذه�ن آنان ب�ا وج�ود ش�بكه هاي اجتماع�ي در بيرون اس�ت. 
مرضيه گُرد گفت: بايد بتوانيم مشاركت جويي مردم را در مدارس غير 
دولتي داشته باشيم و مسئله ما مشاركت مالي نيست. بايد با مشاركت 

مردم امر پرورشي دانش آموزان شكل گيرد. 
وي افزود: بايد اين نگرش تغيير كند كه صفر تا صد تربيت دانش آموزان 

برعهده وزارت آموزش و پرورش است. 
رئيس س��ازمان م��دارس غير دولتي گف��ت: بايد مش��اركت جويي و 

مشاركت پذيري به فرهنگ تبديل كرد. 
معاون وزير آموزش و پرورش تصريح كرد: امروزه دانش آموزان در كاس 
مي نشينند و ذهن آنان با وجود ش��بكه هاي اجتماعي در بيرون است. 
معلم فقط آموزش دهنده نيست، ديگر آموزش رسمي جواب نمي دهد 

و ذهن معلم و شاگرد بايد فعال و پويا باشد. 
رئيس سازمان مدارس غيردولتي و مش��اركت هاي مردمي با اشاره به 
ش��وراي هماهنگي مؤسس��ان مدارس غيردولتي و مراكز آموزشي و 
پرورشي گفت: در ۷۶0 منطقه كشور، ۷۶0 شورا بايد تشكيل شود تا به 

صورت مستقيم كار مردم انجام شود. 
وي تصريح كرد: اولين مصوبه اين ش��ورا هم واگذاري اختيارات بود و 

مناطق ديگر مي توانند مجوز براي مراكز غير دولتي صادر كنند. 

رئيس شوراي شهر تهران:

»سروري« رئيس ستاد »ليست خدمت« شد
مهدي چمران گفت: در جلسه نيروهاي 
انقاب با اكثريت آرا پرويز سروري را به 
عنوان رئيس س�تاد »ليس�ت خدمت« 

انتخاب كردند. 
مهدي چمران، رئيس شوراي شهر تهران با 
اشاره به برنامه ريزي نيروهاي انقاب براي 
انتخابات آتي شوراي شهر تهران افزود: با 
رايزني اي كه با برخي از افراد شد، از مدتي 
پيش با محوريت گروه هاي مشهور و كساني كه پشتوانه مردمي دارند در 

سه فاز تدوين برنامه، گفتمان و راهبرد فعاليت خود را آغاز كرده ايم. 
رئيس شوراي شهر تهران با بيان اينكه در جلسه اعضا با اكثريت آرا آقاي 
پرويز سروري را به عنوان رئيس س��تاد ليست خدمت انتخاب كردند، 
گفت: با توجه به وجهه مردمي، تجربه و توانمندي ايش��ان با تصميم 

جمعي مقرر شد وظيفه راهبري ليست خدمت را بر عهده بگيرند. 
چمران با تأكيد بر اينك��ه اولويت نيروهاي انقاب براي ش��هر تهران 
تداوم مديريت جهادي با رويكرد دوري از سياست زدگي است، تصريح 
كرد كه برنامه، گفتمان و راهبردهاي تدوين شده كاماً كارشناسي و 
تخصص محور است و در صورت تداوم اين خدمت رساني مردم تهران از 

آن بهره مند خواهند شد. 
وي با اشاره به تجربه تلخ انحال شورا در يك مقطع خاص گفت: مسائل 
سياسي و مديريت اشرافي عواملي است كه در نهايت اقبال مردم را به 
سمت مديريت نيروهاي انقاب مي كشاند و بيش از يك دهه است كه 

تداوم دارد. 
چمران افزود:اميدواريم در اين دوره نيز خدمت رس��اني جهادي ادامه 
داشته باشد تا با انسجام و هماهنگي بيشتري در جهت خدمت رساني به 

شهروندان و مردم گام برداريم. 

توقف اجراي حكم اعدام

بابك زنجاني درخواست اعاده دادرسي كرد
وكي�ل مداف�ع باب�ك زنجان�ي از تقدي�م درخواس�ت اع�اده 
دادرس�ي موكل�ش ب�ه دي�وان عال�ي كش�ور خب�ر داد و گفت 
ك�ه مطاب�ق قان�ون، ب�ه مح�ض وص�ول درخواس�ت اع�اده 
دادرس�ي، در صورت�ي كه حك�م ص�ادره از نوع مجازات س�الب 
حي�ات باش�د، دس�تور توق�ف اج�راي حك�م داده مي ش�ود. 
پيشتر شعبه 1۵ دادگاه انقاب به رياست قاضي صلواتي، بابك زنجاني 
متهم اصلي پرونده موسوم به فس��اد نفتي، مهدي شمس متهم رديف 
دوم و حميد فاح هروي متهم رديف سوم را مفسد في الارض شناخت 
و به اعدام محكوم كرد كه اين حكم در ارتباط با بابك زنجاني در ديوان 

عالي كشور، تأييد و در ارتباط با دو متهم ديگر نقض شد. 
پرونده فاح هروي و شمس براي رسيدگي مجدد در شعبه هم عرض به 

شعبه ۲8 دادگاه انقاب به رياست قاضي مقيسه ارجاع شده است. 
اواخر سال ۹۵ نيز يكي ديگر از متهمان اين پرونده يعني عليرضا زيبا 
حالت منفرد كه گفته مي شود نقش��ي كليدي در ماجراي فروش نفت 

داشته، دستگير و به كشور استرداد شد. 

 نوسازي يك سوم ناوگان تاكسي فرسوده كشور

 60 هزار تاكسي
 امسال  به سن فرسودگي مي رسند

مدي�ر عام�ل اتحادي�ه تاكس�يراني هاي ش�هري كش�ور از 
نوس�ازي يك س�وم ناوگان تاكس�ي فرس�وده كش�ور خبر داد. 
مسعود طبيبي در اين باره گفت: تا سال ۹۵ نزديك به 13۵ هزار تاكسي 
فرس��وده داش��تيم كه تقريباً 4۶ هزار خودرو تا پايان س��ال گذشته به 
متقاضيان نوسازي خودروها تحويل شد و تقريباً يك سوم ناوگان فرسوده 

تبديل به ناوگان نو شدند.
  وي درباره ميانگين عمر ناوگان تاكس��يراني نيز بيان داشت: تا سال ۹۲ 
ميانگين عمر تاكسيراني كش��ور، نزديك به هفت سال بوده كه در سال 
۹4 اين عدد نزديك به ۹ سال مي رسد، يعني هيچ اتفاقي براي نوسازي 

خودروها نمي افتد. 
در اواخر سال ۹4 طرح نوسازي توسط دولت دوباره تعريف شد و به همين 
جهت در پايان س��ال ۹۵، ميانگين سن ناوگان تاكس��يراني از ۹ سال به 

هفت سال رسيد. 
 مدير عامل اتحاديه تاكس��يراني ش��هري ادامه داد: در سال 8۶ به دليل 
اينكه تعداد زيادي از مسافربرهاي شخصي وارد كار مسافركشي شدند، 
امس��ال حدود ۶0 هزار خودروي تاكس��ي به سن فرس��ودگي 10 سال 
مي رسند. بنابراين اگر طرح نوسازي امسال ادامه پيدا نكند، عماً آن 4۶ 

هزار خودرويي كه نوسازي كرديم، بي فايده خواهد بود.  

نيره ساري
  گزارش یک

گندم زماني 

وزير بهداشت در 
اولي�ن روز هفته 
س�امت اع�ام 
كرده اس�ت ۵۰ درصد م�ردم اضافه وزن و 
بيماري هاي�ي مانن�د كبد چ�رب، ديابت و 
فش�ار خون دارند، اما اين مس�ئول نگفته 
اس�ت كه در اين چهار س�ال متمادي براي 
حف�ظ س�امت و كاه�ش بيماري ه�ا غير 
واگير چه كرده اس�ت و چ�ه برنامه هايي را 
به مرحله اج�را در آورده تا بتواند س�بك 
زندگي م�ردم را تغيير دهد. واضح اس�ت 
كه به هر صورت وزارت بهداش�ت و درمان 
ب�ه دلي�ل ماهيت وظاي�ف خود س�كاندار 
وضعيت س�امت و بهداش�ت مردم است. 
 سيد حسن هاش��مي همزمان با اولين روز از 
هفته سامت و در حاش��يه مراسم پياده روي 
خانوادگي با اش��اره به اهميت س��امت روان 
افزود: سازمان جهاني بهداشت موضوع شعار 
امسال روز جهاني بهداش��ت را سامت روان 

اعام كرده است. 
وي گفت: با ورزش و فعاليت فيزيكي مي توان 
عاوه بر تأمين سامت جسم به سامت روح و 

روان  نيز كمك كرد. 
وزير بهداشت با اشاره به اهميت توجه مردم به 
سامت خود افزود: بايد به پيشگيري اهميت 
زيادي داد و مردم نبايد اينگونه فكر كنند كه 
ابتا به بيماري فقط براي ديگران اتفاق مي افتد 
و بايد توجه داش��ت افرادي كه به پيشگيري 
اهميت مي دهن��د كمتر و ديرتر ب��ه بيماري 
مبتا مي شوند.  هاش��مي با بيان اينكه طول 

عمر ايرانيان به طور ميانگين ۷۶-۷۷ س��ال 
است، گفت: متأسفانه ايرانيان 10تا 1۲ سال 
پاياني عمر خود را همراه با دردهاي استخواني، 
كمر درد، زانو درد و به نوعي با معلوليت سپري 
مي كنند. وزير بهداشت با تأكيد بر اينكه براي 
داشتن طول عمر بيشتر و زندگي سالم تر نياز به 
تحرك فيزيكي و ورزش است، افزود: نزديك به 
۵0 درصد مردم اضافه وزن، كبد چرب، ديابت 
و فشار خون دارند كه درمان اصلي همه اينها 

پياده روي و ورزش است. 
 دس��تگاه عريض و طويل وزارت بهداشت كه 
دايه دار اجراي طرح تحول سامت است و تمام 
برنامه هاي خود را به نوعي به اين طرح مرتبط 
مي سازد و هر گونه بحثي را در حوزه سامت به 
اجرايي شدن اين طرح منوط كرده و مي كند، 
ظاهراً از اجراي ساير وظايف سازماني اش شانه 

خالي مي كند.
 در حقيقت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي با تكيه بي اندازه بر طرح تحول سامت 
كه به چاه ويلي تشبيه ش��ده كه تمام بودجه 
وزارت بهداش��ت را در خود مي بلعد، از ساير 
طرح ه��ا و برنامه ه��اي كليدي ك��ه مي تواند 
جلوي بس��ياري از بيماري های غير واگير را 
بگيرد، طفره رفته است؛ همين موضوع سبب 
شده اس��ت تا بيماري هاي اينچنيني در صدر 
بيماري ها و اخبار مرتبط با وزارت بهداشت قرار 
بگيرند.  اينكه گفته مي شود بيماري هايي مانند 
ديابت، امراض قلبي و غي��ره در حال افزايش 
است، بخش زيادي از آن ناشي از همين نگاه 

كليشه اي و رفع تكليف از خود است. 

حادثه دي�دگان 
ي  ز تش س�و آ

پاس�كو پ�س از 
چند ماه ب�ا وعده هاي بي عمل مس�ئولاني 
ك�ه ه�رروز ب�ه عناوين�ي از مح�ل حادثه 
می شنيدند، مواجه ش�ده اند، اين افراد پس 
از گزارش مل�ي حادثه پاس�كو با ارس�ال 
غم نامه ب�ه رئيس جمهور از اجرايي نش�دن 
مصوبه دولت در خصوص حمايت از كس�به 
پاسكو انتقاد و اعام كردند، كسبه پاسكو 
هنوز باتكليف و سردرگم هستند و مصوبه 
دولت فقط در مقام صحبت و س�خن است. 
 در نامه ش��وراي نمايندگان كسبه پاسكو به 
رئيس جمهور ب��ا موضوع پيگي��ري مصوبات 
كارگ��روه هيئت دول��ت در خص��وص حادثه 
س��اختمان پاس��كو آمده اس��ت: با توجه به 
مصوب��ه كارگ��روه هيئت دول��ت در خصوص 
حادثه س��اختمان پاس��كو، مقرر شد جهت 
جبران قسمتي از خسارت هاي وارده به كسبه 
آسيب ديده پاس��كو، ضمن بخش��يده شدن 
جرائم و معوقات بانكي، تنفس دو ساله در جهت 
استمهال وام هاي كسبه ساختمان پاسكو در 
نظر گرفته ش��ود.  در بخش ديگري از اين نامه 
آمده است: در اين كارگروه مصوب شد كه وام 
300 ميليون توماني ب��ا بهره ۹ درصد و تنفس 
يكساله به كسبه آسيب ديده ساختمان پاسكو 
پرداخت شود كه اس��ناد آن هم موجود است، 
اما متأس��فانه با گذشت نزديك به س��ه ماه از 
تاريخ اين مصوبات، هيچ گونه دس��تورالعمل و 
اباغيه اي در اين باب به بانك هاي عامل صادر 

نشده است و كسبه پاس��كو هنوز باتكليف و 
سردرگم هستند كه مصوبه دولت در خصوص 
حمايت از كسبه پاسكو اجرايي نشده و فقط در 

مقام صحبت و سخن است. 
ش��وراي نماين��دگان پاس��كو در ادام��ه از 
رئيس جمهور تقاضا كردند: با توجه به آغاز سال 
جديد كاري و مشكات فراوان و عديده كسبه 
كه همگي از توليد كنندگان و كارآفرينان كشور 
و با اين مشكات دست به گريبان هستند، هر 
چه سريع تر اين مصوبات و پرداخت وام اجرايي 
شود. همچنين در مصوبات كارگروه تأكيد شده 
بود نسبت به انواع معوقات مالياتي، بخشودگي 
كامل تا سال 13۹4 صورت پذيرد و نسبت به 
سال ۹۵، اين حادثه در نظر گرفته شود. بنابراين 
اين قسمت از مصوبه هم در مقام حرف و سخن 

باقي مانده است. 
ش��وراي نمايندگان كسبه پاس��كو، عاوه بر 
رئيس جمهور، نامه هايي را نيز به وزير كش��ور، 
وزير اقتصاد و دارايي و معاون اول رئيس جمهور 

نوشتند. 
گويا حادثه ديدگان اي��ن فاجعه ملي حالا پس 
از چندين ماه وع��ده و وعيد ش��نيدن هر روز 
چشم انتظار هس��تند تا مس��ئولي براي آنان 
كار ي بكند و بخشي از مشكاتشان رفع شود. 
كسبه پاس��كو بيش از هر زمان ديگري چشم 
انتظار تدبي��ر دولت براي انج��ام وعده هاي به 
كرات گفته و تكرار ش��ده هستند.  اي كاش در 
كنار تهيه گزارش ملي حادثه گزارش اقدامات 
انجام شده نيز ارائه مي شد تا مشخص شود گره 

كار كجاست. 

تداوم نامه هاي اعتراضي پاسكويي ها به رئيس جمهور

گزارش ملي ارائه شد، گزارش اقدامات جا ماند
اعتراف وزير بهداشت به افزايش چشمگير بيماري هاي غيرواگير و روحي و رواني

كليد تدبير قفل سلامت را باز نكرد

بيژن یانچشمه
  از شهر

بيژن سورانی
  سلامت


